
 

 

 

Zápis 
z výjezdního zasedání, semináři k problematice eroze, prohlídce 

erozně ohrožených lokalit   
Akce v rámci Celostátní sítě pro venkov. 

 

 

Termín: středa 23. 10. 2013 

 

Téma: seznámení členů Tematické pracovní skupiny a dalších spolupracovníků a odborníků 

s problematikou eroze půdy v Ústeckém a Jihomoravském kraji 

 

Trasa: Ústí nad Labem – Litoměřice – Čejč (okres Hodonín) – Mikulov (okres Břeclav) 

a zpět. 

 

Harmonogram:  

04:15 – 10:00 nástupní místa Ústí nad Labem, Litoměřice, směr Čejč na Moravě  

- 4:15 nástup v Ústí nad Labem, ul. Revoluční, v blízkosti autobusové zastávky 

„Západní nádraží ČD“ 

- 5:00 nástup Litoměřice před budovou autobusového a dolního vlakového nádraží  

10:00 – 11:30 Čejč – exkurze půdních sond 

11:30 – 13:00 vyhodnocení a diskuse k půdním sondám, občerstvení 

13:00 – 14:00 přejezd Čejč – Mikulov, zastávka na plochách s projevy eroze půdy   

14:00 – 16:00 diskuse k navštíveným plochám s projevy eroze, občerstvení 

16:00 – 21:00 odjezd z Mikulova, příjezd do Ústí nad Labem. 

 

Počet osob:16 – přítomni dle prezenční listiny. 

 



 

Dne 23. října 2013 se uskutečnilo výjezdní zasedání a seminář k problematice eroze. 

Akce byla zajišťována v rámci aktivit Celostátní sítě pro venkov Ústeckého kraje. Hlavním 

cílem výjezdního zasedání bylo seznámení členů Tematické pracovní skupiny a dalších 

spolupracovníků a odborníků s problematikou eroze půdy v Ústeckém a Jihomoravském kraji. 

Celé akce se zúčastnilo celkem 16 osob, jejich přítomnost je uvedena na prezenční listině. 

Začátek akce byl již ve 4:15, kdy v Ústí nad Labem nastoupil první účastník, ostatní 

účastníci nastoupili do autobusu dle plánu v 5:00 v Litoměřicích. Celá skupina se poté vydala 

na pozemky farmy rodiny Horákových v Čejči na Moravě, okres Hodonín, kde byly 

připraveny půdní sondy. Jižní Morava byla vybrána z důvodu, že se zde nachází jedny 

z nejvíce erodovaných půd České republiky a eroze půdy je zde patrná pouhým pohledem 

do krajiny. Pan Ing. Horák, majitel farmy Horákových, je jedním z mála zemědělců, který 

na prudkých svazích používá půdochrannou technologii pěstování meziplodiny svazenky 

vratičolisté s hlavní pěstovanou plodinou kukuřicí a tím zabraňuje poškozování svých 

pozemků vodní erozí. Takto obhospodařované pozemky a pozemky na nichž se hospodaří bez 

využití půdoochranných technologií, jsou značně rozdílné. Půdní sondy připravené 

na černozemích farmy rodiny Horákových byly porovnávány s černozeměmi na okolních 

pozemcích, které se vlivem působení vodní eroze postupně změnili v koluvizemě. Odnosem 

půdy došlo k její ztrátě ve vyšších polohách a zároveň k akumulaci v polohách nižších. 

Členové skupiny byli seznámeni s příčinami a důsledky erozních projevů, se základy 

pedologické terminologie, popisem půdních horizontů, bonitací zemědělského půdního fondu 

a měli možnost vyzkoušet si test zrnitosti půdy. 

Následoval přesun do zázemí farmy rodiny Horákových, kde pan Ing. Horák pohovořil 

o historii farmy, způsobu hospodaření a výnosnosti, které farma dosahuje. Byla vedena 

odborná diskuze na téma eroze půdy a zodpovězeny veškeré dotazy týkající se pěstování 

svazenky vratičolisté a její pozitivní vliv na ochranu půdy před erozí. Po ukončení odborného 

bloku byl členům skupiny poskytnut oběd. 

Po obědové přestávce následoval přesun do Mikulova. Cesta měla poukázat 

na skutečný alarmující stav půd poškozených vodní erozí na jižní Moravě. Zastavovalo 

se na degradovaných pozemcích, kde byly pomocí vpichovaných sond sondovací tyčí 

ukázány změny půdních horizontů.  

V Mikulově byl v Hotelu Zámeček Mikulov zajištěn salónek, kde pokračovala 

odborná diskuze k viděné problematice. Dále byli účastnici seznámeni s, v současné době, 



 

probíhajícím monitoringem eroze zemědělské půdy. Byl zhodnocen celkový průběh 

výjezdního zasedání, zodpovězeny veškeré dotazy a připomínky a následovala volná diskuze 

jednotlivých účastníků. Poté dostali všichni účastníci akce teplou večeři a následoval návrat 

zpět zajištěnou autobusovou přepravou do Litoměřic a Ústí nad Labem. 

Výjezdní zasedání mělo praktický dopad pro jeho účastníky především na zvýšení 

jejich znalostí a zkušeností s problematikou eroze, jejích příčinách, ale hlavně způsobu, 

kterým je možné jí zabránit. Během akce byl dodržen plánovaný harmonogram i jednotlivé 

exkurze a diskuze. 

 

Zapsala: Ing. Ivana Mrázová 

 

Fotodokumentace: 

 

 

 



 

 

 



 

 

 

 


